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 چرخه  خشونت علیه کودکان
 چطور متوقف می شود؟

| حدیث میرزا محمدی| پژوهشگر ایسپا| 
خشــونت از هر نوعی که باشد غیر قابل پذیرش است؛ 
اما مواجهه با خشونت علیه کودکان بسیار دشوارتر است. 
گزارش مطالعه ســازمان ملل متحد در زمینه خشونت 
علیه کودکان که در  سال 2006 ارایه شد، نشان می دهد 
که بیشترین اعمال خشونت آمیز بر روی کودکان توسط 
آشــنایان و معتمدان آنها ازجمله والدین، همکلاسی ها، 
معلمان و کارفرمایان انجام می شود. این مطالعه همچنین 
نشــان می دهد که این خشــونت ها از لحاظ اجتماعی 
پذیرفته شده و قابل اغماض هستند، گاهی توسط قوانین 
کشوری مجاز شــمرده می شوند یا ریشــه در رویه های 

فرهنگی، اقتصادی و اجتماعی دارند.
در ایران آمار دقیقی در خصــوص میزان کودک آزاری 
وجود ندارد و از این  رو نمی توان نتیجه ای قطعی گرفت که 
آیا این میزان اطلاعاتی که این روزها در خصوص خشونت 
علیه کودکان به گوش می رســند به دلیل روند صعودی 
خشونت علیه کودکان است یا به دلیل گسترش رسانه های 
اجتماعی است که بازتاب خبری بیشتری پیدا کرده اند؛ 
اما آن چه مسلم است وجود خشــونت علیه کودکان در 
کشور است و با توجه به روند رو به کاهش توان اقتصادی 
مردم، روند صعودی رشــد خانواده های تک والدی، رشد 
اضطراب های روانــی و افزایش مصرف مــواد مخدر در 
صورتی که اقدامی جدی در سطوح کلان و خرد صورت 
نگیرد، در آینده شــاهد افزایش خشونت علیه کودکان 

خواهیم بود. 
یکی از عوامل فرهنگی کودک آزاری که مطرح می شود، 
باوری است که تنبیه بدنی را شــیوه  مناسب در تربیت 
بچه ها می داند. پذیرش اجتماعی تنبیه و مجازشمردن 
تنبیه بدنی با توجیه تربیت کودکان یکی از دلایلی است 
که کــودک آزاری را افزایش می دهد. ضمن آن که فضای 
فرهنگی جامعه می تواند تأثیر قابل ملاحظه ای بر نگرش 
بزرگســالان نســبت به کودک و آزار آنان توسط والدین 

داشته باشد. 
طبق نتایج پیمایش ملی ارزش ها و نگرش های ایرانیان 
در  ســال 95، حدود 7 درصد مردم ایــران با تنبیه بدنی و 
کتک زدن کودک توســط والدین موافق بوده اند که این 
میزان در استان آذربایجان  شرقی با 20.4 درصد به حداکثر 
موافقت با تنبیه بدنی کودک رسیده است. آن چه آمارها 
نشان می دهند موافقت با تنبیه بدنی کودکان در مناطق 
روستایی بیشتر از مناطق شهری است. افراد با سن بالا در 
مقایسه با جوانان بیشتر موافق تنبیه بدنی کودکان هستند. 
با افزایش سطح تحصیلات نیز میزان موافقت با تنبیه بدنی 
کودکان کاهش پیدا کرده اســت. لازم به ذکر است طبق 
نتایج همین طرح در  سال 82، میزان موافقت مردم با تنبیه 
بدنی فرزندان توسط والدین 4.8 درصد بوده است. درواقع 
نه تنها در این بازه 13 ساله میزان پذیرش تنبیه بدن کاهش 

نداشته، بلکه حدود 2 درصد رشد داشته است.
موضوع دیگری که در حوزه فرهنگــی برای مقابله با 
خشونت خانگی علیه کودکان مطرح است، پذیرش این 
موضوع از سوی مردم به  عنوان امری خصوصی است. مرکز 
افکارسنجی دانشجویان ایران )ایسپا( در شهریور 1396 
طی یک نظرسنجی از مردم پرسیده است که »اگر شما 
در خیابان و یا آپارتمان محل سکونت خود ببینید فردی 
همســر یا فرزند خود را کتک می زنــد، چه می کنید؟« 
طبق نتایج، حــدود 28 درصد مــردم معتقدند که این 
مسأله شخصی است و دخالتی نمی کنند. 45 درصد اظهار 
کرده اند در این شرایط شــخصا یا به کمک بزرگترهای 
محل سعی در حل مسأله می کنند و 26 درصد گفته اند 

با مراجع ذیصلاح تماس می گیرند. 
کــودک آزاری را مســأله ای شــخصی و خانوادگــی 
قلمدادکردن از عواملی است که باعث استمرار و گسترش 
این مسأله می شود. تک تک شــهروندان باید نسبت به 
این مسأله حساس شــوند و در نخستین فرصت آن را به 
مراجع ذ یصلاح اطلاع دهند. طبق یافته ها می توان گفت 
در صورت بروز خشونت های خانگی، از هر 10 مورد حدود 
ســه مورد به رغم آن که همسایگان متوجه بروز خشونت 
می شــوند اما با این تفکر که آن را مســأله ای شــخصی 
می دانند، اقدامی صورت نمی گیرد. در همین نظرسنجی 
در سوالی دیگر از مردم پرسید شده است که »آیا تاکنون 
کلمه اورژانــس اجتماعی را شــنیده اید؟« طبق نتایج 
43 درصد پاسخگویان نام این اورژانس را شنیده اند که تنها 
نیمی از این افــراد درخصوص وظیفه اورژانس اجتماعی 
اطلاع داشته اند. به  طور کلی می توان گفت 21.5 درصد 
مردم ایران از وظیفه اورژانس اجتماعی اطلاع دارند. رشد 
آگاهی در خصوص اورژانــس اجتماعی به  عنوان مرجع 
ذیصلاح برای اطلاع رسانی خشونت های خانگی می تواند 
ســهمی مهم در افزایش گزارشــات مردم داشته باشد و 
دخالت های شخصی و همسایگی در این دست مسائل را 

کاهش دهد. 

نگاه
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رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر ناجا از کشف بیش از دو تن انواع موادمخدر از اطراف مدارس در  سال گذشته 
خبر داد.مسعود زاهدیان دیروز دراین باره گفت: »پلیس مبارزه با موادمخدر ناجا در راستای اقدامات پیشگیرانه 
خود در  سال گذشته، بیش از 500 مدرسه در سراسر کشور را که در مناطق آلوده قرار داشتند، شناسایی کرده و 
در همین راستا از اطراف این مدارس بیش از 2هزار کیلوگرم انواع موادمخدر را کشف و ضبط کردند.« به گزارش 
»ایسنا«، او با بیان این که در اجرای این طرح دستگیری معتادان متجاهر و پاک سازی آنان از اطراف مدارس نیز 

اجرا شده است، گفت: »برای امسال نیز 2هزار مدرسه هدف گذاری شده است.« 

 کشف بیش از 
 دو تن انواع مخدر 
از اطراف مدارس
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واکنـش سـریع هنـگام وقوع 
از  را  شـما  می توانـد  زلزلـه 
محافظت  احتمالـی  جراحـات 
کنـد. حداقـل دوبار در سـال 
تمریـن کنیـد. را  پناه گیـری 

محمــد باقرزاده| ششــم اردیبهشــت یک ســال 
پیش. نیمه های شــب و هنگام تعویض پست، گروهک 
تروریستی که خود را »جیش العدل« می خواند با حمله 
به هنــگ مرزی میرجاوه، 6 ســرباز وظیفــه و 3نیروی 
کادری را به شــهادت رســاند تا سرنوشت ســربازی از 
آشخانهِ خراسان شــمالی، در  هاله ای از ابهام قرار بگیرد. 
ساعات و روزهای ابتدایی پس از این ماجرا، خبر آمد که 
»سعید براتی« هم به شهادت رسیده اما اثری از او دربین 
بازماندگان این حمله وجود نداشــت تا این که مشخص 
شد این سرباز به اســارت برده شده است. دو روز پیش و 
بیش از یک سال پس از این حادثه، جیش العدل با انتشار 
تصویر و ویدیویی از این ســرباز، مدعی شــد که سعید 
براتی زنده و ســالم است. در این فیلم، سرباز اسیر ایرانی 
رو به  دوربین می گوید: »من ســرباز وظیفه، سعید براتی 
فرزند ولی از شهر آشــخانه در خراسان شمالی هستم.« 
در بخشــی از بیانیه این گروهک که شنبه همین هفته 
منتشر شده، آمده است: »در طول این مدت سعید براتی 
تحت مداوای مجاهدین قرار گرفته و صحت و ســلامت 

کامل خود را به دست آورده است.«
برادر سعید براتی: ما فقط بازگشت سعید را 

می خواهیم
انتشــار نخســتین فیلم از این سرباز 25ســاله که تا 
اندازه ای ســلامت کنونــی او را نشــان می دهد اگرچه 
خانواده ســعید براتی را خوشــحال کرده اما همچنان 
اســترس و ترس در فضای خانواده موج می زند. »وحید 
براتی« که برادر کوچکتر سعید است، در توضیح شرایط 
کنونی خانواده خود به »شهروند« می گوید: »ما هم این 
فیلم را دیدیم. خوشــحالیم که سعید سالم است و بعد از 
مدت ها چهره او را دیدیم اما مسئولان قبل از این هم به 
ما گفته بودند که سعید ســالم است.« آن طور که وحید 
می گوید اگرچــه خانواده از دیدن این فیلم خوشــحال 
شــدند اما چیزی از نگرانی هایشان کم نشده است: »والا 

همچنان وضع خانواده داغون است.« 
»معصومه پناه پور«، مادر ســعید است که آخرین بار و 
یک روز پس  از این حادثه، با پسرش تلفنی صحبت کرده 
و حالا 13 ماه از آن روز می گذرد؛ او همچنان چشم انتظار 
شنیدن صدای پســر خود و دیدن چهره او است. وحید 
درباره وضع کنونی مادر خود هم می گوید: »مادرم دیگر 
نمی تواند راه بــرود. پایش را عمل کــرد و گفتند خوب 
می شود ولی الان بدتر اســت. تمام این مدت، چشمش 
از اشک خشک نشــد و همچنان چشــم انتظار است.« 
وحید درباره فیلم منتشــر شــده هم می گویــد: »این 
فیلم خیلی امیدوار کننده بود که ســعید ســالم و زنده 
اســت. ولی ما هنوز نمی دانیم چه می شــود. فعلا کسی 
از مســئولان چیزی به ما نگفته است و ما هم نمی دانیم 
چه خواهد شــد.« آن طور که خانــواده براتی می گویند 
در این 13ماه که سعید در اســارت این گروهک است، 
هیچ گاه به او اجــازه تماس با خانواده اش داده نشــده و 
اکنون خانواده به امید شنیدن صدای این سرباز زنده اند: 
»الان تنها امید ما بازگشت سعید است. من فقط آزادی 
برادرم را می خواهم و نمی خواهم به موضوع دیگری فکر 
کنم.« وحید آرزو می کند هرچه سریع تر سعید به جمع 
خانواده برگردد و از همه می خواهد که این ســرباز وطن 
را فراموش نکنند: »فقط خواهش می کنم که ســعید را 
فراموش نکنید. بنویســید که یک خبــری به ما بدهند 
که چه اتفاقی افتاده اســت. مســئولان مدام می گویند 
پیگیریم ولی الان یک سال گذشــته است و هیچ کاری 
انجام ندادند. امیــد خانواده اول از همه به خداســت و 

ان شاءالله که امیدمان ناامید نمی شود.« 
واکنش مسئولان در یک سال گذشته چه بوده 

است؟ 
این نخســتین بار نیســت که هنگ مــرزی ایران در 
جنوب شــرق دچار چنین حادثه ای می شود و تعدادی 
از نظامیــان و ســربازان وطــن، جان خود را از دســت 
می دهند. گروهک تروریســتی »جیش العدل«،  ســال 
91 در عملیاتی 14 نفر از مرزبانان ایرانی را به شــهادت 
رســاند و چندین نفر دیگر را نیز زخمی کرد. بهمن92 و 
در حمله ای مشابه ، این گروهک 5 ســرباز مرزبانی را به 
گروگان گرفت که درنهایت 4 ســرباز را آزاد و گروهبان 
»جمشید دانایی فر« را به شــهادت رساند. پیش از این، 
مقامات کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی از لزوم 
توجه جدی به امنیت مرز ســخن گفتند. »محمدجواد 
ظریف« وزیــر امور خارجه هم در آخرین ســفر خود به 
پاکستان، با پیگیری وضع این سرباز، از مقامات پاکستان 

خواست که در زمینه امنیت مرز مشترک، همکاری لازم 
را با ایران داشته باشند و به این گروهک تروریستی اجازه 
اســتفاده از خاک پاکســتان را ندهند. »طیبه سیاوشی  
شــاه عنایتی«، نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی است که تاکنون چندین بار با این خانواده دیدار 
کرده و پیگیر وضع این سرباز است. او پیش از این درباره 
وضع این پرونده به »شــهروند« گفته بود: »ما با خانواده 
براتی دیداری داشتیم و این بحث را مدام در مجلس هم 
با نماینده های مناطق مرزنشین که به اصطلاح  خودشان 
نیروهای محلی دارند و می توانند وضع را بررســی کنند 
و هم با آقای اردشــیر نوریان، نماینده شــهرکرد و عضو 
کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجــی پیگیری 
می کنیــم. در ســفر اخیر دکتــر ظریف به پاکســتان 

اطلاعاتی به ایشــان دادند که در این اطلاعات ما متوجه 
شدیم خوشبختانه این سرباز زنده است و در وضع بدی 
هم به  ســر نمی برد؛ در هر حال گروگان بودن ســخت 
است.« او در پاسخ با این پرسش که تلاش ها برای آزادی 
این سرباز تاکنون به کجا رسیده هم گفته بود: »اعضای 
این گروهک برای آزادی این ســرباز، هم پول خواستند 
و هم خواهان آزادی تعــدادی از زندانیان نزدیک به خود 

هستند.«
براتی متولد آشــخانه در اســتان خراســان شمالی و 
فارغ التحصیل رشــته حسابداری اســت که زمان حمله 
24 سال داشت و  با گذراندن نزدیک به 13 ماه در اسارت، 
25ساله شده است. خانواده این سرباز، ساکن خانه ای  50 
متری و اجاره ای در یکی از مناطق جنوبی تهران هستند. 

گفت وگو با خانواده سعید براتی، سرباز اسیر به دست گروهک تروریستی جیش العدل که به تازگی انتشار تصویرش، ثابت کرده او زنده است

چشم انتظار سرباز آشخانه
 خانواده براتی می گویند در این ۱۳ ماه که سعید در اسارت است، هیچ گاه به او اجازه تماس با خانواده داده نشده 

و اکنون خانواده به امید شنیدن صدای این سرباز زنده اند

 وحید براتی، برادر سرباز اسیر: 
این فیلم خیلی امیدوار کننده بود که 

 سعید سالم و زنده است ولی ما
  هنوز نمی دانیم چه می شود.

 فعلا کسی از مسئولان چیزی به ما 
نگفته است و ما هم نمی دانیم چه 

خواهد شد


